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آرمان ملی – صدیقــه بهزادپور: صف های طولانی در 
مقابل برخی نانوایی ها، پخت نکردن برخی نانواها و  بحث های  
مردم با نانواها برسرِ نحوه پرداخت هزینه نان با کارت خوان های 
جدید مســتقر در نانوایی ها از جمله چالش هایی است که به 
روزمره فروشندگان و خریداران تبدیل شده است. این درحالی 
است که اکثر مردم هنوز به دستگاه های جدید نانوایی ها آشنا 
نیســتند یا برخی از افراد که در اقلیت هستند و دسترسی به  
کارت بانکی ندارند با مشکلاتی دست و پنجه نرم می کنند اما 
مســئولان که تاکید زیادی بر خرید نان توسط عابربانک های 
شخصی دارند فکری به حال برخی از شهروندان خاص نکرده 
و نتوانسته اند گره مشــکلات فعلی را باز کنند، کارشناسان بر 
این باور هستند که این طرح در مرحله اجرا هم از نظر سخت 
افزاری و هم از نظر نرم افزاری دارای استانداردهای لازم نیست 
و کارکردن با این دســتگاه برای اکثریت افرادی که به نانوایی 
مراجعه می کنند دشــوار اســت. محمدرضا عدالتی، رئیس 
اتحادیه نانوایان شــهر قدس در این خصوص به »آرمان ملی« 
گفت: این طرح در مرحله اجرا هم از نظر ســخت افزاری و هم 
از نظر نرم افزاری دارای استانداردهای لازم نیست. کارکردن با 
این دستگاه برای اکثریت افرادی که به نانوایی مراجعه می کنند 
دشوار است و باعث ایجاد  مشکلاتی بین نانواها و مردم می شود 
که همچنان به دلایــل مختلف اصرار بر خرید نان به شــکل 
پرداخت نقدی دارند. این درحالی اســت که مسئولان تاکید 
کرده اند که خرید نان باید توسط عابربانک شخصی خریدار انجام 
شود این در حالی است که در موارد مشابه مانند خرید بنزین از 
کارت سوخت در اختیار اپراتور امکان پذیر است و باعث ایجاد 
محدودیت برای مصرف کننده نشده است. وی افزود: پیش از 
این خریداران نان را حجم و مقداری که مایل بودند خریداری 
می کردند اما در حال حاضر با توجه به سهمیه ای که برای نانواها 
در نظر گرفته شده است، خرید نان محدود شده و دیگر امکان 
پخت نان با توجه به سلیقه خریدار را ندارد. این مساله به ویژه 
برای مشاغلی مانند رستوران داران و... که نیاز به تعداد بیشتری 
نان طی روز دارند مشــکلاتی ایجاد کرده است. عدالتی ادامه 
داد: توزیع کارت خوان ها و کارتی شــدن نان به بهانه تخلف و 
کم فروشی و فروش آرد توسط برخی نانوایان فقط باعث ایجاد 
نارضایتی در گروه های مختلف و ســردرگمی هایی شده است 
علاوه بر اینکه تعداد نانوایانی که تخلف ندارند از کســانی که 
تخلفاتی را صورت می دهند بسیار کمتر است و بسیار مناسب تر 
بود به جای اجرای این طرح که هزینه بســیاری برای تهیه و 
توزیع کارت خوان ها متقبل شــده اند، جرایم و یا سیستم های 
تشویقی برای نانوایان در نظر گرفته می شد که این معضل هم 
کم یا حذف می شد. او معتقد اســت: در اجرای این طرح همه 
نانوایان ملزم به تهیه دســتگاه های کارت خوان از بانک سپه 
شده اند اما ملزم کردن همه به انجام این کار فقط با یک بانک هم 
به نوعی تخلف در عرصه رقابتی کردن امور است که جای بررسی 
بیشتری دارد، این در حالی است که دستگاه های کارت خوان نیز 
از استانداردهای لازم برخوردار نیستند و کارکردن با آنها برای 
همگان ساده نیست، چراکه نان، نیاز اصلی و روزمره همه مردم 

است که در ســطوح مختلف برای خرید آن به نانوایی مراجعه 
می کنند، اما در حال حاضر خرید نان برای مردم و اســتفاده از 
این کارتخوان ها  مشکلی است که هم وقت و انرژی بسیاری را از 
ما و مردم می گیرد و در نتیجه این مشکلات بسیاری از نانوایان 
قصد خروج از این شــغل را دارند. عدالتی یادآور شــد: وعده 
تخصیص 15 درصد یارانه به نانوایانی که در این مشارکت کنند 
گویا هنوز به مرحله اجرا نرسیده اســت، اما اهرم های فشار بر 
نانوایان بسیار زیاد است که از جمله آن می توان به عدم افزایش 
قیمت نان از سال 1400 اشــاره کرد که البته افزایش قیمت 
حاصل در ســال 1400 هم فقط اعِمال افزایش قیمت مصوب 
شده در سال 1399 بوده است و به این ترتیب هیچ سنخیتی 
با افزایش هزینه های دیگر و افزایش قیمت نان وجود ندارد .او 
افزود: در حال حاضر اکثر نانواها به دلیل کاهش سهمیه آرد در 
پاسخگویی به نیاز مشتریان ناتوان هستند و مجبورند پخت را 
در ســاعاتی تعطیل کنند و این امر نیز به نارضایتی مردم و یا 
ایجاد صف های طولانی منجر شده اســت مساله ای که پیش 
از این وجود نداشــت و مســلما این امر به تدریج به این منتج 
می شود که نانوایان به تدریج عرصه را خالی کنند و توقف تولید 
و بیکاری معضلی برمعضلات جامعه افزوده کند این در حالی 
است که توزیع کارت خوان ها راه را بر روی تخلف ها نمی بندد 
و اگر کسی بخواهد کار خلافی انجام دهد این راهکار مناسبی 

برای جلوگیری از آن نیست. 
  زیرساخت نان کارتی فراهم نیست

فرامرز توفیقی رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار کشور در ارتباط با این طرح با تاکید بر اینکه کارت 
نان ابهاماتی دارد بیان داشــت: در این شرایط که قدرت خرید 
برنج مردم بسیار کم شده و قیمت ماکارونی و غذاهای جایگزین 
هم افزایش یافته، کارگران کم درآمد و جمعیت زیر خط فقر، 
برای سیر کردن خانواده ناگزیر از تراکنش غیر منطقی خرید 
نان هستند که آنهم توسط سنسورهای الکترونیک رصد می شود 
که مبادا از حدود مشخص فراتر رود اما آیا چنین برخوردی با 
پدیده  معیشت صحیح است؟ او اضافه کرد: ابتدا می خواستند 
نان را سهمیه ای کنند و به افراد سهمیه بدهند حالا می گویند با 
کارت خودتان نان را به قیمت دولتی بخرید اما آیا واقعا تعریف 
درستی از میزان مصرف نان و تاثیر نان بر اقتصاد در دست است 
آیا این هم مانند همان یارانه 300 تا 400 هزار تومانی است که 
قرار بود گرانی های متاثر از آزادسازی را برای خانواده ها جبران 
کند اما در عمل نتوانست گرانی همان چهار قلم کالای اصلی را 
بپوشاند؛ مساله اینجاست که گویا مطالعه  منسجمی از تاثیرات 
آزادسازی ها در دست نیست؛ دیدیم که تورم خرداد رکورد زده 
اســت؛ آیا همان یارانه 300 تا 400 هزار تومانی می تواند این 
میزان تورم حادث بر زندگی مــردم را جبران کند؛ حالا بحث 
نان چه می شــود؛ آیا این محدودیت ها صاحبان صنف نانوایی 
را به ســمت آزادپزی و رهایی از قیود یارانه سوق نمی دهد؛ از 
سوی دیگر، آیا حساب شــده مصرف نانِ یک کارگر بنا با یک 
مدیر دفترنشین چه فرقی دارد که از رصد مصرف نان صحبت 
می شود؛ خانواده های کارگری سه یا چهارنفره سراغ داریم که 

روزی 40 نان لواش مصرف دارند؛ آیا قرار است با رصد کردن، 
مصرف آنها کنترل شــود؛ این خانواده قرار است نان را دانه ای 
چند تهیه کند؛ اصلا مشخص نیست و در نتیجه به نظر می رسد 

زیرساخت ها فراهم نیست!
  مزایای اجرای طرح نان کارتی 

محمد جلال مشاور وزیر اقتصاد درباره مزایای اجرای این 
طرح می گوید: نــان در ذات خود یارانــه هدفمندی را حمل 
می کند. این قوت غالب به دلیل جایگاهی که در ســبد غذایی 
دارد و نقش جانشینی که نسبت به سایر اقلام پیدا می کند از 
اهمیت فراوانی برخوردار است، چراکه وقتی اقلامی مانند برنج 
و گوشت گران می شود مصرف نان افزایش پیدا می کند. پس 
اگر ما صرفا روی انحرافات مصارف نان تمرکز کنیم قطعا گام 
اول هدفمندی و هوشمندی را برداشتیم لذا طرحی که توسط 
دولت در حال پیاده سازی اســت در همین راستاست. مشاور 
وزیر اقتصاد و دارایی ادامه می دهد: نزدیک به ۸0 روز اســت 
زیرساختی را در کشــور در همه نانوایی های سنتی کل کشور 
در غالب کارت خوان های هوشــمند راه انداخته ایم و در حال 
توسعه آن هســتیم تا از این طریق بتوانیم امکان اندازه گیری 
عملکرد نانوایان را فراهم کنیم و وقتی این امکان اندازه گیری 
فراهم می شود نظام تخصیص یا دسترسی نانوا به آرد یارانه ای 
مبتنی بر عملکرد خواهد شــد و فاصله قیمتــی با واحدهای 
صنفی و صنعتی که باعث ایجاد انحراف در مصارف آرد می شد 
لذا بنای دولت این است محدودیت تامین آرد نانوایی هایی که 
به درستی کار می کنند و تولید نان انجام می دهند را بردارد و 
در مقابل دسترسی نانوایان معدودی که ممکن بود آرد یارانه ای 
را خریداری کنند و بخش قابل توجه آن را خارج از شبکه تولید 
و پخت عرضه کنند، محدود کند. وی ادامــه داد: تا زمانی که 
یک نانوا آرد را تبدیل به نان مردم می کند در این زیرســاخت 
منصوب شده قابل مشاهده است و دسترسی به آرد محدودیت 
خاصی ندارد و می تواند از یارانه های این بخش استفاده کند و 
آرد را با قیمت مصوب بدون تغییر قیمت نسبت به سال گذشته 
دریافت کند و علاوه بر آن منابع بودجه ای که دولت بابت یارانه 
آرد تخصیص می دهد برای سالجاری 130 هزار میلیارد تومان 
برآورده شده که اگر پیاده ســازی طرح انجام شود و اطمینان 
حاصل کنیم که یارانه اختصاص داده شــده به آرد با نرخ قابل 
قبول تبدیل به نان مردم شده یعنی هدف هدفمندی محقق 
شــده و چیزی حدود 40 هزار میلیارد تومان سالانه در منابع 

بودجه ای کشور صرفه جویی اتفاق خواهد افتاد. 
  نان کارتی ماندگار است!

وی در خصوص ضمانت اجرایی طرح در دولت های بعدی 
گفت: زیرساخت های انجام شده یک زیرساخت الکترونیکی 
دارای متولی معینی اســت که اصل مشــاهده پذیری را در 
زنجیره گنــدم، آرد و نان محقق کرده و ایــن داده ها وقتی به 
میزان کافی تولید شدند و در چرخه های مدیریت این زنجیره 
به کار گرفته شدند خود به خود طرح ها تثبیت می شوند لذا اگر 
اراده به کنارگذاری چنین سیســتمی هم وجود داشته باشد، 
به دلیل به کارگیری داده ها این امکان وجود نخواهد داشــت، 
پس برای تثبیت داده باید کاری کنیم داده های تولید شــده 
توسط سازمان های متولی امر به درســتی با حجم و دقت بالا 
مورد بهره برداری مستمر قرار بگیرد اینگونه اطمینان حاصل 
می کنیم که با تغییر مدیریت و تغییر دولت ها چنین طرح هایی 

تثبیت شوند. 
  بی شناسنامه ها چه کنند؟

به جز طبقه  کارگــر به خصوص کارگران کــه مصرف نان 
بالایی دارند و بازه  مصرف شان از رصد مانیتورهای نظارتی بالا 
می زند معضل اصلی دیگری هم وجود دارد و آن این است که 
همه  آنهایی که اساسا شناسنامه و کارت بانکی ندارند آیا قرار 
است آنها آن را آزاد و به بهای گزاف خریداری کنند؟ به غیر از 
اتباع بیگانه لااقل 5 هزار ایرانی بی شناســنامه در استان هایی 
مانند سیستان و بلوچستان داریم که تعداد زیادی از آن ها به 
اجبار به حاشیه های تهران و کلانشهرها مهاجرت کرده اند و این 
گروه انبوه روزمزدی کار و نقدی خرید می کنند. زهره صیادی 
)فعال صنفی ب( دراین خصوص معتقد است: اگر قرار باشد نان 
دولتی و ســهمیه ای فقط با کارت بانکی قابل خریداری باشد، 
این هموطنان بی شناسنامه از ابتدایی ترین حقوق که همان نان 

خالی ست، محروم می شوند .

 بازار سرمایــــه 
 

 بازار بورس سکه شد 
آرمان ملی: دیروز پس از مدت ها شــاهد 
افزایش تقاضا در اکثر نمادهــای بازار بودیم؛ 
به بیان دیگر برخلاف روزهای دیگر که برخی 
نمادها مورد اقبــال قــرار می گرفتند، امروز 
کلیت بازار تقریبا معاملات مثبتی را پشت سر 
گذاشــت؛ به ویژه در تایم پایانی بازار که این 
افزایش تقاضا به ویــژه در نمادهای برجامی 
مشــهود بود و بســیاری از نمادهای بانکی و 
خودرویی با افزایش تقاضا همراه شدند؛ نگاهی 
به قیمت پایانی و آخرین معامله آنها نیز موید 
این افزایــش تقاضا هســت؛ جایی که قیمت 
آخرین معامله آنها بیش از قیمت پایانی ثبت 
شد.شــاخص کل دیروز با افزایش حدود 11 
هزار واحدی همراه شد و تا ارتفاع یک میلیون 
و 44۲ هــزار واحدی بالا آمد. پالایشــی ها و 
فلزی ها نقش پر رنگی در صعود امروز شاخص 
کل داشتند؛ به گونه ای که شــپنا با 1٬105، 
شبندر با 9۲4، فولاد با ۸41 و شتران با ۶1۶ 
واحد نقش اصلی صعود امروز شــاخص کل 
را بازی کردند. شــاخص هم وزن هم افزایش 
حدود ۶هزار واحدی را ثبت کرد. شرایط دیروز 
بازار در نهایت منجر شــد تــا بالاترین ارزش 
معاملات خرد از ابتدای تیر ماه ثبت شود؛ در 
معاملات امروز ارزش معاملات خرد به 3هزار 
و ۷15 میلیارد تومان رسید و روز گذشته هم 
حقیقی ها بیش از ۸1 میلیارد تومان وارد بازار 
کردند که فرآورده های نفتی بــا 54 میلیارد 
تومان ورود پول حقیقی بیشــترین اقبال را 
از سوی حقیقی ها داشــتند. گروه اطلاعات و 
ارتباطات هم با 40 میلیارد تومان بیش ترین 
خروج پول حقیقی را ثبت کــرد که در میان 
نمادهای معامله شده در بازار امروز، استقلال 
با 54، فولاد با 1۸ و شــپدیس با 1۶ میلیارد 
تومان بیشــترین ورود پــول حقیقی را ثبت 
کرد و های وب با 3۲، فارس بــا ۲۷ و بپاس با 
1۸ میلیارد تومان هم شاهد بیشترین خروج 
پول حقیقی بود. شاخص هم وزن با پنج هزارو 
9۲4 واحد افزایش به 40۸ هزار و ۲50 واحد 
و شاخص قیمت با ســه هزار 545 واحد رشد 
به ۲44 هزار و 310 واحد رســید و شاخص 
بازار اول، 9 هزار و 53۷ واحد و شــاخص بازار 
دوم،  1۷ هزار و 354 واحــد افزایش را ثبت 
کرد. روزگذشــته در معاملات بورس تهران، 
بیش از هفــت میلیارد و 5۲ میلیون ســهم، 
حق تقــدم و اوراق بهادار بــه ارزش 4۲ هزار 
و ۸55 میلیارد ریال معامله شــد، همچنین 
پالایش نفت اصفهان )شــپنا( بــا یک هزار و 
105 واحد، پالایش نفت بندرعباس )شبندر( 
با 9۲4 واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 
۸41 واحد، پالایش نفت تهران )شتران( با ۶1۶ 
واحد، پتروشیمی نوری )نوری( با 5۸0 واحد، 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران )حکشتی( 
با 55۸ واحد و شــرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا( با 4۷۶ واحد با تاثیر مثبت بر 
شاخص بورس همراه شدند همچنین توسعه 
معادن و فلزات )ومعادن( با 15۲ واحد، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 1۲9 واحد، 
مبین انرژی خلیج فارس )مبین( با 9۶ واحد، 
پتروشــیمی جم )جم( بــا ۷1 واحد و بورس 
کالای ایران )کالا( بــا ۶5واحد تاثیر منفی بر 
شاخص بورس داشتند و نماد سایپا )خساپا(، 
ایران خــودرو )خودرو(، بــورس کالای ایران 
)کالا(، پالایش نفت اصفهان )شپنا(، گسترش 
سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( و شرکت 
ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شســتا( 
در نمادهای پرُتراکنش قرار داشــتند. گروه 
خودرو هم در معاملات روز گذشته صدرنشین 
برترین گروه های صنعت شــد و در این گروه 
یک میلیارد و 441 هزار برگه ســهم به ارزش 
چهار هزار و 494 میلیارد ریال دادوستد شد و 
شاخص فرابورس نیز امروز بیش از 1۷۸ واحد 
افزایش داشت و به 19 هزار و 3۲0 واحد رسید 
و در این بازار چهار میلیارد و ۲59 میلیون برگه 
سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات امروز فرابورس بیش از ۲۲۷ هزار و 
31۷ نوبت بود. نمادهای پلیمر آریا ساســول 
)آریا(، پالایش نفت شیراز )شــراز(، پالایش 
نفت لاوان )شــاوان(، بیمه پاسارگاد )بپاس(، 
آهن و فولاد غدیر ایرانیان )فغدیر(، پتروشیمی 
تندگویان )شــگویا( و بانک دی )دی( تاثیر 
مثبت بر شاخص فرابورس داشتند، همچنین 
ســنگ آهن گهر زمین )کگهر(، پتروشیمی 
زاگرس )زاگرس( و اعتباری ملل )وملل( تاثیر 
منفی بر شاخص فرابورس داشتند و شاخص 
هم وزن با پنج هزار 9۲4 واحد افزایش به 40۸ 
هزار و ۲50 واحد و شاخص قیمت با سه هزار 
545 واحد رشــد به ۲44 هزار و 310 واحد 
رسید. شاخص بازار اول، 9 هزار و 53۷ واحد و 
شاخص بازار دوم،  1۷ هزار و 354 واحد افزایش 
را ثبت کرد همچنین روز گذشته در معاملات 
بورس تهران، بیش از هفت میلیارد و 5۲ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 4۲ هزار 
و ۸55 میلیارد ریال معامله شد همچنین سنگ 
آهن گهر زمین )کگهر(، پتروشــیمی زاگرس 
)زاگرس( و اعتباری ملل )وملل( تاثیر منفی بر 

شاخص فرابورس داشتند.

بنگاه هـــا

 خبــــر

  بانک سپه رتبه نخست پاسخگویی
 در نظام بانکی کشور را کسب کرد

طبق جدیدتریــن گزارش دبیرخانه کمیســیون انتشــار و 
دسترســی آزاد به اطلاعات وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
منتهی به چهار ماه نخست سال 1401، بانک سپه رتبه نخست 
پاسخگویی را کســب کرد. به گزارش خبرگزاری موج، به نقل از 
پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه دراجرای قانون انتشار و دسترسی 
آزاد به اطلاعــات و در جدیدتریــن رتبه بنــدی دبیرخانه این 
کمیسیون در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که براساس گزارش 
جامع آماری ارائه شــده، بانک ســپه در صدر جدول 30 بانک و 
موسســه مالی و اعتباری طی چهار ماه نخســت سالجاری قرار 
گرفت. گزارش دبیرخانه کمیسیون انتشــار و دسترسی آزاد به 
اطلاعات براساس پاســخگویی بانک مرکزی و زیرمجموعه های 
تابعه )شــورای پول و اعتبار، پژوهشکده پولی و بانکی و موسسه 
عالی بانکداری ایران( و 30 بانک و موسســات مالی و اعتباری به 
صورت تجمیعی منتشر شده و بانک سپه توانسته به صورت کامل 
با 100 درصد پاسخگویی، رتبه نخست پاسخگویی طی چهار ماه 

نخست سالجاری را از آن خود کند. 

  خبر خوش میرکاظمی
 درباره رقم یارانه های نقدی 

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: افزایش حقوق کارمندان 
و بازنشستگان در حال بررسی است و اگر منابع تامین شود در ماه 
جاری تصمیم گیری و برای تصویب به مجلس ارائه می شود. مسعود 
میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه در خصوص جزئیات 
لایحه اصلاحیه قانون بودجه ســال 1401، اظهار داشــت: لایحه 
اصلاح قانون بودجه 1401 مربوط به همــان چند موردی بود که 
ارسال شده اســت و هنوز موضوع جدیدی اضافه نشده است. وی 
ادامه داد: یکی از موضوعاتی که در این لایحه مطرح شد مربوط به 
یارانه بود و قرار شــد، اگر قیمت ها بر اساس شهریور 1400 اصلاح 
نشود، میزان یارانه نقدی بر اساس قیمت جدید تنظیم شود و اکنون 
باید لایحه اصلاح یارانه را به مجلس ارائه کنیم. رئیس سازمان برنامه 
و بودجه درباره افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان نیز عنوان 
کرد: افزایش حقوق در حال بررسی اســت و اگر منابع تامین شود 
در ماه جاری تصمیم گیری و برای تصویب به مجلس ارائه می شود. 

قیمت ها به قبل باز می گردد؟ 
براساس نتایج به دست آمده موسســه افکارسنجی ملت، 5۸. 
5 درصد از مردم ترجیح می دهند دولت هفت قلم کالای اساســی 
را به قیمت ســال قبل و از طریق کالابرگ عرضه کند و در مقابل 
۲۸. ۶ درصد ترجیح می دهند به ازای هر فرد ماهانه مبلغ 300 یا 
400 هزارتومان نقدی اختصاص یابــد. تصمیم دولت برای حذف 
ارز تخصیصی به کالاهای اساســی یکــی از مهم ترین تصمیمات 
اقتصادی دولت طی دهه های اخیر به شــمار می آید. برای جبران 
پیامدهای اقتصادی این تصمیم، مجلس در قانون بودجه 1401، 
دولت را مکلف به ارائه کالابرگ الکترونیکی کرده است. پس از واریز 
چند مرحله یارانه نقدی به حســاب سرپرستان خانوار دهک های 
اول تا نهم، این پرسش در مجلس مطرح شد که مردم بین دریافت 
یارانه نقدی و کالابرگ الکترونیکی، کدام یک را ترجیح می دهند؟ 
باتوجه به اهمیت این موضوع، مراجعه بــه افکارعمومی می تواند 
برخی ابهام هــا در این خصوص را برطرف نماید که در این راســتا 
موسسه افکارسنجی ملت وابسته به مرکز پژوهش های مجلس، به 
اجرای یک پروژه با عنوان »افکارسنجی درباره نگرش مردم به طرح 
اصلاح یارانه ها و توزیع کالابرگ« در کل کشــور اقدام کرده است. 
نتایج این افکارسنجی نشان می دهد ۶0. ۶ درصد مردم نسبت به 
کلیت طرح اصلاح یارانه ها نظر منفی دارند که مهم ترین دلیل آن، 
افزایش قیمت کالاهای دیگری است که قرار نبود براساس اجرای 
این طرح، گران شــوند. با توجه به همین موضوع می توان فهمید 
که چرا ۸۸. ۶ درصد مردم میــزان یارانه واریزی را کافی نمی دانند 
و بالطبع خانواده های پرجمعیت بیشتر تحت تأثیر فشار اقتصادی 
ناشی از افزایش قیمت ها قرار می گیرند که نتایج این افکارسنجی 

نیز مؤید آن است. 

خبر خوش برای وام روستاییان
سخنگوی دولت اعلام کرد: در راستای سرعت بخشی و تأمین 
منابع برای اجرای نهضت ملی مسکن، دولت با افزایش تسهیلات 
نوسازی مسکن روستایی تا ســقف ۲ میلیارد ریال موافقت کرد. 
هیات دولت با افزایش تســهیلات نوســازی و بهسازی مسکن در 
روستاها از 100 میلیون تومان به ۲00 میلیون تومان موافقت کرد 
و پرداخت این تسهیلات به متقاضیان از شنبه آغاز خواهد شد. علی 
بهادری جهرمی سخنگو و دبیر هیات دولت در پایان جلسه امروز 
هیات وزیران با اشاره به این مطلب گفت: در راستای سرعت بخشی 
و تأمین منابع برای اجرای نهضت ملی مســکن، دولت با افزایش 
تسهیلات نوسازی مسکن روستایی تا سقف ۲ میلیارد ریال موافقت 
کرد. مســعود میرکاظمی معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه نیز با تایید تصویب افزایش تسهیلات ساخت مسکن 
روستایی گفت: سازمان برنامه و بودجه با بررسی همه جوانب و بر 
اساس دستور رئیس جمهور اقدامات لازم برای پرداخت تسهیلات 

فوق از سوی بانک ها را آغاز کرده است. 

صادرات دام زنده آزاد شد
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران از ابلاغ شــیوه نامه 
صادرات دام به گمرکات خبر داد و گفت: بر این اساس صادرات دام 
زنده، )گوساله بالای 400 کیلوگرم و گوسفند بالای 40 کیلوگرم( 
آزاد شد. ســید احمد مقدسی از ابلاغ شــیوه نامه صادرات دام به 
گمرکات خبر داد و گفت: بر این اساس صادرات دام زنده، )گوساله 
بالای 400 کیلوگرم و گوسفند بالای 40 کیلوگرم( آزاد شد. وی با 
اشاره به اعلام کد تعرفه ها از سوی وزارت جهاد کشاورزی به گمرک 
افزود: تعرفه صادرات هر کیلوگرم گوساله 1۶ هزار و ۷00 تومان و 
هر رأس گوسفند حدود 50 هزار تومان است. مقدسی درباره اینکه 
اولین محموله دام صادراتی چه زمانی ارسال خواهد شد؟، گفت: فعلا 
می خواهیم با واردکنندگان خارجی وارد مذاکره شویم و کشورهای 
عراق، ازبکستان، تاجیکســتان، قطر، امارات و عمان خواهان دام 
ایرانی هستند. مقدسی درباره قیمت دام صادراتی نیز گفت: قیمت 
براساس نرخ های جهانی تعیین می شود و بستگی به نظر خریداران 

نیز دارد تا در نهایت با آنان به توافق برسیم. 

 »آرمان ملی« به بررسی چالش های کارتی شدن نان می پردازد؛  

دست های کوتاه شده از نان کارتی!

بیش از یک ماه از موعد مقرر برای ابلاغ آیین نامه واردات 
خودرو می گذرد، این در شرایطی است که وزیر صمت اواخر 
خردادماه اعلام کرد پیشنهادهای وارداتی وزارت صمت تهیه 
شــده و در انتظار تصویب نهایی دولت است اما در پی وقوع 
بحران ارزی، واردات خودرو به کشــور تعلیق شده و با هدف 
مدیریت ارزی، این کالا، کالایی لوکس تلقی شد حالا نزدیک 
به پنج سال از این تصمیم گذشــته و مدت هاست اخباری با 
محوریت واردات خودرو افکار عمومی را به خود مشغول کرده 
اســت البته در حالی که ابتدا صحبت از واردات خودروهای 
اقتصادی بود و برخی مســئولان رقم 10 هزار دلار را برای 
خودروهایی که قرار است به کشور وارد شود اعلام می کردند 
اما حالا ســخنگوی دولت پرده از افزایش این رقم برداشته و 
اعلام کرده سقف بیست هزار دلار برای واردات در نظر گرفته 
شده است و آیین نامه واردات نهایی شده به زودی جزئیات آن 
اطلاع رسانی و واردات انجام می شود. به گفته وی با کشورهای 
مختلف برای واردات رایزنی شده است. هدف گذاری واردات 
هم برای کم درآمدهاســت و دو ســقف 10 و ۲0 هزار دلار 
تعیین شده اســت بنابراین خودروی وارداتی بالای ۲0 هزار 
دلار نخواهیم داشت. قالیباف با تاکید بر اینکه استانداردهای 
۸5 گانه و حتی بیشــتر حتما باید برای خودروهای وارداتی 
پاس شود، گفت: باید به این نکته توجه شود که خودروهای 
اقتصادی بی کیفیت و زشت نیستند، بلکه با کیفیت و مناسب 
هســتند. 50 درصد تقاضا در دنیــا را خودروهای اقتصادی 
تشــکیل می دهد و خودروسازانی که در اشــل جهانی کار 

می کنند هم روی دهک 10 برنامه ریزی نمی کنند. 
 چه کسانی می توانند خودرو وارد کنند؟

در عین حال عضو کمیســیون صنایع مجلس از امکان 
واردات توسط همه اشــخاص حقیقی و حقوقی خبر داد و 
افزود: خودروهای تمام برقی و هیبریــدی ابتدا در مناطق 
آزاد وارد شــده و مورداســتفاده قرار می گیرد. خودروهای 
دیگر مربوط به حمل ونقل عمومی اســت که باید جایگزین 
خودروهای فرســوده و تاکســی ها شود و قســمی دیگر 
خودروهایــی با میانگین قیمتی متوســط و پایین اســت. 
فیروزی در رابطه  با ورود خودروی اقتصادی به کشور گفت: 
خودروها با حجم موتور کم و رعایت مسائل زیست محیطی 
بوده و قیمتشــان باید به میزانی باشد که جمعیت متوسط 
از نظر درآمــدی قادر به خریداری آن باشــند. این نماینده 
مجلس تأکید کــرد خدمات پــس از فروش بایــد قادر به 

پشتیبانی این خودروها باشد. قبل از مصوبه سران قوا عمدتا 
خودروهای لوکس وارد کشور می شــد ولی امروز بر اساس 
تصمیم گیری ها، بخش عمده خودروهای وارداتی توســط 
قشر متوســط جامعه خریداری می شــود؛ ضمن اینکه بر 
واردات خودروهای برقی تأکید شده است همچنین فیروزی 
درعین حال تأکید کرد آیین نامه هنوز نهایی نشده و از طرفی 
نظرات فعالان این حوزه باید لحاظ شود. این عضو کمیسیون 
صنایع مجلس در رابطه  با تقویت خودروسازی های داخلی 
گفت: امروز ســرعت علم و تکنولوژی در جهان زیاد است و 
در ســنوات اخیر به جهت برخی تحریم ها، امکان نوسازی 
تجهیزات را نداشتیم و لذا ورود خودروهای جدید به کشور 
با تکنولوژی روز امکان اســتفاده خودروســازان داخلی از 
علم جدید را فراهم می آورد. در حالی که از ابتدا گفته شــد 
خودروهای وارداتی به ایران شهریور ماه از راه خواهند رسید 
اما به واسطه آماده نشدن آیین نامه اجرایی واردات خودرو این 
امر به سه ماه بعد، یعنی اواخر پاییر موکول شده است که گفته 
می شود اولین خودروها پس از ثبت سفارش در این تاریخ وارد 
کشور خواهند شد از سوی دیگر باید در نظر داشت که انتشار 
اخباری با این محور بازار خودرو را دستخوش تغییر کرده و 
خودروهای مونتاژی در بازار با تغییــر قیمت و ریزش قابل 
ملاحظه روبه رو شدند همچنین قیمت خودروهای خارجی 
به واســطه ممنوعیت واردات در ایران بسیار بالاست از این 
رو بســیاری از فعالان بازار معتقدند با واردات خودرو حباب 

قیمتی در این بازار می ترکد. 

سرنوشت خودروهای وارداتی چه شد؟


